
 
 

   
 

Møde i Uddannelsesudvalget for VIA 

Sygeplejerskeuddannelsen 
 

Sted: 

Lokale B128 (Pusterummet) 

Campus Silkeborg 

Nattergalevej 1, 8600 Silkeborg 

 Mødedato: 

Den 12. maj 2025 kl. 11.30-15.00 

 

Mødet indledes med frokost kl. 

11.30-12.00. Mødestart kl. 12.00. 

Deltagere 

 

Kommunerne/KKR Midtjylland: 

Gitte Nørgaard (Formand for Uddannelsesudvalget, Chef for Sygepleje 

og Hjemmepleje, Herning Kommune) 

Lene Jensen (Omsorgschef, Sundhed, Fritid og Omsorg, Randers 

Kommune) 

 

Region Midtjylland: 

Vibeke Røn Noer (Uddannelseschef, Regionshospitalet Gødstrup) deltog 

som suppleant for Rikke Degn (Sygeplejefaglig direktør, 

Regionshospitalet Gødstrup) og Mette Bærentsen (Sygeplejefaglig 

direktør, Aarhus Universitetshospital) 

 

Dansk Sygeplejeråd: 

Bente Alkærsig Rasmussen (2. Kredsnæstformand, Kreds Midtjylland) 

 

AU/VIA: 

Anita Haahr (Lektor, Institut for Folkesundhed og docent, Center for 

trivsel og mental sundhed, VIA) 

 

Sygeplejerskestuderende: 

Glenn Krogh (Aarhus) 

 

VIA Sygeplejerskeuddannelsen: 

Maria Dyhrberg Rasmussen (Uddannelsesdekan) 

Annette Rosenkilde Jensen (Uddannelsesleder, Randers) 

Julie Marie Dahl Petersen (Lektor, Holstebro) 

Cathrine Sand Nielsen (Lektor, Aarhus) 

Nadia Høyrup O’Halloran (AC-medarbejder, udvalgssekretær) 

 

Afbud 

Mette Bærentsen (Sygeplejefaglig direktør, Aarhus Universitetshospital) 

Rikke Degn (Sygeplejefaglig direktør, Regionshospitalet Gødstrup) 

 

T. H. Langs HF og VUC: 

Nanna Skulvad (Rektor) 

 

Dansk Sygeplejeråd 

Jannie Elisabeth Asta Hvilsted (Klinisk vejleder, Regionspsykiatrien 

Gødstrup) 

 

REFERAT/ 
DAGSORDEN 

Mødeleder: 

Gitte Nørgaard 

Referent: 

Nadia Høyrup O'Halloran 

E: NAOH@via.dk 

T: +4587552972 

Dato: 28. maj 2025 

J.nr.: A25-79029 

Ref.: NAOH 
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Caroline Brændgaard Thomsen (Sygeplejerskestuderende, Aarhus) 

Malene Kathrine Miller Gram (Sygeplejerskestuderende, Viborg) 

Christian Hansen (Sygeplejerskestuderende, Viborg) 

 

 

 

Dagsorden 

1. Godkendelse af dagsordenen (5 min) 
2. Den kommende reform af sygeplejerskeuddannelsen – hvordan skal vi samarbejde om at realisere 

ambitionerne? (1 t 15 min) 
 Pause kl. 13.20-13.35 
3. Temadrøftelse: Input til VIAs Strategi 2026-2030 (40 min) 
4. De studerendes punkt (15 min) 
5. Orientering vedr. den årlige revision af studieordningen og øvrige uddannelsesdokumenter (15 min) 
6. Orientering fra VIA og VIA Sygeplejerskeuddannelsen (5 min) 
7. Planlægning af næste møde i Uddannelsesudvalget (5 min) 
8. Eventuelt (5 min) 

 

 

 

 

 

Punkt  1. Godkendelse af dagsordenen (5 min) 

Sagsansvarlig: 

Gitte Nørgaard 

 

  

Bilag 
Ingen 

 

Sagsfremstilling 
Dagsordenen fremlægges med henblik på godkendelse. Grundet nye udpegninger fra Region Midtjylland 

indledes mødet ligeledes med en kort præsentationsrunde. 

 

Indstilling 
Det indstilles, at dagsordenen fremlægges med henblik på godkendelse. 

 

Referat 
Dagsordenen blev godkendt. 

 

 

Punkt  2. Den kommende reform af sygeplejerskeuddannelsen 
– hvordan skal vi samarbejde om at realisere 
ambitionerne? (1 t 15 min) 

Sagsansvarlig: 

Maria Dyhrberg Rasmussen 

 

  

Bilag 
Link: Aftale om reform af professionsbachelor- og erhvervsakademiuddannelserne i Danmark 

 

https://ufm.dk/lovstof/politiske-aftaler/reform-af-professionsbachelor-og-erhvervsakademiuddannelserne-i-danmark/aftale-om-reform-af-professionsbachelor-og-erhvervsakademiuddannelser.pdf
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Sagsfremstilling 
Den 26. marts 2025 indgik Regeringen og et bredt flertal af Folketingets øvrige partier en længe ventet 

politisk aftale om en reform af de erhvervs- og professionsrettede uddannelser, der har som hovedformål at 

styrke kvaliteten af uddannelserne og gøre dem mere praksisnære. I forlængelse af aftalens fokus på det 

praksisnære er en væsentlig ambition i aftalen at forbedre praktikforløbene for de professionsuddannede ved 

blandt andet at afsætte ressourcer til mere vejledning og støtte til de studerende undervejs i 

uddannelsesforløbet. 

 

På mødet præsenterer Maria Dyhrberg Rasmussen reformaftalen med særligt fokus på 

sundhedsuddannelserne og reformaftalens ambitioner ift. praksis-teori samarbejdet og løft af praktikken.  

 

Dagens drøftelse er første indledende drøftelse i Uddannelsesudvalget, som vil blive efterfulgt af flere 

drøftelser i den kommende reformperiode. Maria Dyhrberg Rasmussen vil orientere om, hvad VIA på 

nuværende tidspunkt ved om proces og tidsplan for reformarbejdet og skitsere Uddannelsesudvalgets rolle 

og forventede inddragelse. 

 

Som forberedelse forud for mødet bedes udvalgets medlemmer hver især indhente input og 

perspektiver i egen organisation mhp. drøftelse af følgende spørgsmål: 

  

- Hvad er de vigtigste opmærksomheder i reformaftalen set fra jeres repræsentative 

perspektiver?  

- Hvilke opmærksomheder bliver vigtige at have øje for i udfoldelsen af reformen i den 

fremadrettede løsning af vores fælles uddannelsesopgave? 

 

På mødet drøfter udvalget uddannelsesopmærksomheder, som er centrale at have øje for i det kommende 

reformarbejde. 

 

Indstilling 
Det indstilles, at mødedeltagerne 

- tager orienteringen vedr. reformaftalen til efterretning. 

- i fællesskab udfolder og drøfter reformaftalens elementer med særligt fokus på de opmærksomheder 

ift. uddannelsesopgaven, som bliver centrale at have øje for i det kommende reformarbejde 

 

Referat 
Maria Dyhrberg Rasmussen præsenterede reformaftalen samt den viden, som VIA 

Sygeplejerskeuddannelsen lige nu har om organisering af reformarbejdet på de forskellige niveauer, der er 

involveret (sektor, VIA m.fl.). Slides udsendes sammen med referatet. 

 

Med reformen får sygeplejerskeuddannelsen en national studieordning. I reformen ligger der en afkortning 

på 15 ECTS for alle professionsuddannelser. Særligt for sygeplejerskeuddannelsen er, at denne afkortning 

kommer til at skulle findes på teoridelen af uddannelsen, idet uddannelsens kliniske ECTS er fastlagt af et 

EU-direktiv.  

 

Maria Dyhrberg Rasmussen orienterede om, at VIA Sygeplejerskeuddannelsen kommer til at anvende de 

eksisterende mødefora til inddragelse af eksterne samarbejdsfora. Udover Uddannelsesudvalget er der i regi 

af konceptet ’Kvalitet i praktik’ hhv. ’koordinationsmøder’ og ’ledermøder’ for VIA Sygeplejerskeuddannelsen 

og ’Samarbejdsforum for VIA Sundhedsuddannelser og VIA Sygeplejerskeuddannelsen’.  

I den forbindelse spurgte DSR til repræsentation i det kommende reformarbejde – ved seneste arbejde med 

ny bekendtgørelse var DSR repræsenteret i den styregruppe, der udviklede den lokale studieordning. Hertil 

svarede Maria Dyhrberg Rasmussen, at organiseringen ikke er på plads endnu, og at VIA 

Sygeplejerskeuddannelsen vil have opmærksomhed på at sikre repræsentation og inddragelse.  

 

Reform bliver et fast punkt på kommende møder i Uddannelsesudvalget, og på næstkommende møde tages 

organisering af arbejdet op igen. 

 

På dagens møde var der en indledende drøftelse vedr. uddannelsesopmærksomheder pba. reformaftalen, 

med fokus på at identificere fælles opmærksomheder for samarbejdet om uddannelse i den kommende 

reformproces. 
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Fælles opmærksomheder i overskriftsform: 

 

- Samarbejde og sammenhæng på tværs (f.eks. om masteruddannelser – opmærksomhed på at VIA 

og Aarhus Universitet ikke skal konkurrere med hinanden) 

 

- Se ind i mulighederne for samskabelse af uddannelse, f.eks. teoretisk undervisning afviklet i klinisk 

kontekst mv. – styrkelse af samarbejdet mellem teori og praktik 

 

- De studerendes perspektiver ift. forløb/støttemuligheder/udfordringer (reform skal understøtte 

rekruttering og gennemførsel) 

 

- Fokus på organiske forløb (modsat dikotomiske – så sammenhængen bliver tydelig for de 

studerende) 

 

- Tydelige, synlige karriereveje (for at understøtte rekruttering) 

 

- Ressourcefordeling (f.eks. midler til simulationsundervisning – fælles indsats ift. udvikling) 

 

- Optaget af processen – at sikre oversættelsesarbejdet af reformen lokalt – der er mange 

involverede, der skal til at gøre ting anderledes (= en stor forandringsledelsesopgave) 

  

Maria Dyhrberg Rasmussen kvitterede for udvalgets engagement og bidrag til dagens indledende drøftelse 

af fælles uddannelsesopmærksomheder, som vil tjene som afsæt for kommende reformdrøftelser i udvalget. 

 

Præambel til læsning af designkriterierne sendes ud sammen med referatet. 

 

 

  Pause kl. 13.20-13.35 

   

 

Punkt  3. Temadrøftelse: Input til VIAs Strategi 2026-2030 
(40 min) 

Sagsansvarlig: 

 

  

Bilag 
Ny strategi for VIA - Inspirationsspørgsmål til Uddannelsesudvalgets forberedelse 

 

Sagsfremstilling 
I løbet af 2025 skal VIA udvikle en fælles strategi, der skal sætte retning for udviklingen de kommende år.  

 

Strategien forventes vedtaget af bestyrelsen i december 2025 og vil gælde for årene 2026-2030. Strategien 

forventes formatmæssigt at minde om den nuværende strategi ”Sammen om fremtidens professionelle”, dvs. 

den vil være overordnet med plads til lokale, herunder uddannelsesspecifikke oversættelser, men den 

forventes også at have en større grad af konkretisering i forhold til strategiens ønskede aftryk på de enkelte 

uddannelsesområder og på VIA samlet. 

 

Uddannelsesudvalgene inddrages i strategiudviklingen gennem: 

- Dagens drøftelse, hvor udvalget inviteres til efter mødet samlet at sende skriftlige input inden den 1. 

juni 2025. Input vil indgå i udarbejdelsen af det første udkast til strategi. 

- Et fælles møde med bestyrelsen og repræsentanter fra direktionen og ledelsen (7. oktober kl. 13.30-

16.00 i Horsens) hvor to medlemmer fra hvert uddannelsesudvalg er inviteret (formand/forperson og 

et yderligere eksternt medlem). Mødet vil indgå i kvalificering af et formuleret udkast til strategi. På 
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dette fælles møde deltager formand Gitte Nørgaard, ligesom Bente Alkærsig Rasmussen deltager 

qua sin post som medlem af VIAs bestyrelse. 

 

Der lægges op til, at uddannelsesudvalget drøfter VIAs udfordringer og muligheder samt giver input til 

strategisk retning og prioriteter for VIA de kommende år. 

Det er i drøftelserne vigtigt, at uddannelsesudvalget har blik for alle VIA’s kerneopgaver: grunduddannelser, 

efter- og videreuddannelse og forskning og udvikling. 

 

Af bilaget fremgår en række inspirationsspørgsmål, som udvalgets medlemmer har mulighed for at tage 

udgangspunkt i i egen forberedelse forud for mødet. Inspirationsspørgsmålene drøftes ikke specifikt på 

mødet, men er til inspiration for forberedelsen. 

 

På mødet drøftes følgende spørgsmål i to grupper:    

- Hvilke samfundsudfordringer skal VIA adressere i den kommende strategiperiode?  

- Hvilke muligheder skal VIA gribe i den kommende strategiperiode? 

- På hvilke områder skal uddannelsen og VIA særligt rykke og sætte høje ambitioner?  

- På hvilke områder kan uddannelsen/VIA og omverden (branche, ungdomsuddannelse mm.) sætte 

endnu højere ambitioner for samarbejdet? Og hvad skal vi samarbejde mere om?  

 

Afslutningsvist kondenseres dagens drøftelse til tre-fem strategiske temaer, som Uddannelsesudvalget 

anbefaler indgår i VIA’s kommende strategi. 

 

Indstilling 
Det indstilles, at Uddannelsesudvalget 

- drøfter samfundsudviklingen og de dertil knyttede udfordringer og muligheder. 

- på baggrund af drøftelsen i fællesskab formulerer tre-fem strategiske temaer, som 

Uddannelsesudvalget anbefaler indgår i VIAs strategi 2026-2030. 

- udpeger et yderligere eksternt medlem, der har tid og lyst til at deltage i det fælles møde d. 7. 

oktober kl. 13.30-16.00 med fysisk deltagelse i Horsens. 

 

Referat 
Uddannelsesudvalget drøftede de fire spørgsmål oplistet i sagsfremstillingen, og på baggrund heraf er 

formuleret følgende opsamling, som indsendes til VIAs direktionsstab: 

 

Hvilke samfundsudfordringer skal VIA adressere i den kommende strategiperiode? ( → og deraf afledt behov 

for fokus i VIAs strategi) 

 

• Kompleksitet i både samfundsudfordringer, praksis-kontekst og borger/patient-forløb → behov for at 

VIA fastholder (endda øger) dimittenders høje kompetenceniveau og fortsat fokuserer på videns- og 

forskningsbasering af professionsuddannelserne Ulighed i sundhed → VIAs dimittender skal klædes 

på til at kunne bidrage til at mindske ulighed, f.eks. borgernes ulige sundhedskompetencer 

• Bæredygtighed → VIAs dimittender skal klædes på til at kunne fremme og drive bæredygtig 

udvikling 

• Digitalisering, ny teknologi og nye behandlingsmetoder → VIAs dimittender skal klædes på til at 

understøtte og drive digital/teknologisk udvikling, med borgere/patienter i fokus 

 

Hvilke muligheder skal VIA gribe i den kommende strategiperiode? 

 

• Tydeliggørelse af karrierevejene for professionsuddannede mhp. at understøtte rekrutteringen til 

uddannelserne 

• Øget fleksibilitet kendetegner fremtidens uddannelsesmarked → nye og fleksible måder at tilrette 

uddannelser og nye uddannelsesformater bliver vigtige muligheder at gribe 

• Prioritér professions- og praksisrettet forskning og forskningsbaseret uddannelsesudvikling) 

 

På hvilke områder skal uddannelsen og VIA særligt rykke og sætte høje ambitioner? 

  

• Sygeplejerskedimittender der matcher nutidens og fremtidens behov i praksis: 
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• Sygeplejersker med stigende grad af koordinerende rolle i sundhedsvæsenet (kræver 

organisatoriske og tværfaglige kompetencer) 

• Kompetencer ift. ny teknologi/nye behandlingsmetoder/digitalisering 

• Sygeplejersker med højt kompetenceniveau, der matcher behovene i praksis 

• Sygeplejersker der håndterer komplekse problemstillinger med et innovativt mindset) 

 

På hvilke områder kan uddannelsen/VIA og omverden (branche, ungdomsuddannelse mm.) sætte endnu 

højere ambitioner for samarbejdet? Og hvad skal vi samarbejde mere om? 

  

• Styrke strategisk samarbejde/strategiske partnerskaber (herunder f.eks. uddannelsesudvikling på 

tværs af teori/praktik / VIA/aftagerfelt, tænk i sammenhængende karriereveje, også ift. andre 

uddannelsesinstitutioner, herunder f.eks. universitet ift. kandidatuddannelser) 

 

Udpegning af eksternt medlem til deltagelse i møde d. 7. oktober 2025: 

Jf. indstillingen til punktet kan der udpeges yderligere et eksternt medlem til deltagelse i et fælles møde med 

bestyrelsen og repræsentanter fra direktionen og ledelsen d. 7. oktober 2025 kl. 13.30-16.00. Nadia 

O’Halloran sender info om mødet med ud sammen med referatet og imødeser tilbagemelding fra et eksternt 

medlem, der ønsker at deltage i mødet.  

 

 

Punkt  4. De studerendes punkt (15 min) 

Sagsansvarlig: 

De studerende 

 

  

Bilag 
Ingen 

 

Sagsfremstilling 
Under dette punkt har de studerendes repræsentanter i Uddannelsesudvalget mulighed for at bringe 

relevante temaer og spørgsmål op til afklaring og/eller drøftelse. 

 

Indstilling 
Det indstilles, at Uddannelsesudvalget drøfter de temaer og spørgsmål, som udvalgets studerende ønsker 

drøftet. 

 

Referat 
Sygeplejerskestuderende Glenn Krogh rejste som et opmærksomhedspunkt, at de studerende har brug for 

tydelighed omkring navn/kontaktinformation til den/de personer/funktioner på VIA, som de kan henvende sig 

til i tilfælde af, at de er i et praktikforløb, hvor de oplever udfordringer, som de har behov for at tale om med 

en medarbejder fra udbudsstedet.  

 

Af VIAs repræsentanter blev Glenn Krogh oplyst, at studerende opfordres til at tage kontakt til den 

underviser, der er tilknyttet det specifikke praktiksted (navn kan findes i Praktikportalen) eller den kliniske 

koordinator på den studerendes udbudssted.  

 

VIAs repræsentanter takkede for opmærksomheden og vil sikre, at der på alle udbud informeres 

tilstrækkeligt om dette i forbindelse med den intro, der finder sted forud for praktikken, så de studerende har 

kendskab til, hvor de forventes at henvende sig i tilfælde af udfordringer, som de behøver hjælp til at 

håndtere. Julie Marie Dahl Petersen, der selv er klinisk koordinator og studievejleder, tager 

opmærksomheden med ind i Klinisk Udvalg på VIA Sygeplejerskeuddannelsen, hvor alle kliniske 

koordinatorer er samlet. 
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Punkt  5. Orientering vedr. den årlige revision af 
studieordningen og øvrige 
uddannelsesdokumenter (15 min) 

Sagsansvarlig: 

Annette Rosenkilde Jensen 

 

  

Bilag 
Ingen 

 

Sagsfremstilling 
Annette Rosenkilde Jensen præsenterer de ændringer i den nuværende studieordning, som planlægges 

indarbejdet i den reviderede studieordning, der træder i kraft pr. 1. september 2025. Annette Rosenkilde 

Jensen orienterer derudover kort om den årlige proces for revision af studieordningen og øvrige 

uddannelsesdokumenter. 

 

Jf. formalia for revisionsprocessen er det Uddannelsesudvalget, der giver udvalgets formand mandat til at 

skrive under på studieordningen. 

 

Indstilling 
Det indstilles, at Uddannelsesudvalget 

- tager orienteringen til efterretning og har mulighed for at stille spørgsmål. 

 

Referat 
Annette Rosenkilde orienterede kort om den årlige justering af studieordningen, der sker mhp., at 

studieordningen lever op til de gældende juridiske krav og favner de justeringer, som uddannelsen måtte 

ønske i relation til f.eks. afvikling af prøver.  

 

I år er der ganske få justeringer til studieordningen. Der arbejdes p.t. på at indarbejde en såkaldt 

”afløsningsopgave” for studerende, der ikke har levet op til eksamensforudsætningen på 1.-3. semester om 

min. 80% fremmøde til den teoretiske undervisning. Det at møde op til 80% af undervisningen er på 1.-3. 

semester en forudsætning for at kunne gå til eksamen, og planen er, at ”afløsningsopgaven” skal træde i 

stedet for fremmødet i de tilfælde, hvor fremmødet er lavere end 80%. Når afløsningsopgaven er godkendt, 

kvalificerer den studerende sig til at gå op til semestrets prøve.  

  

Den justerede studieordning er fremsendt til formanden for Uddannelsesudvalget, og ligeledes til juristerne i 

VIA mhp. en juridisk godkendelse af de indarbejdede justeringer.  

 

 

Punkt  6. Orientering fra VIA og VIA 
Sygeplejerskeuddannelsen (5 min) 

Sagsansvarlig: 

Maria Dyhrberg Rasmussen 

 

  

Bilag 
Nyhedsbrev fra VIA og VIA Sygeplejerskeuddannelsen 

 

Sagsfremstilling 
I vedhæftede nyhedsbrev er samlet en række aktuelle nyheder fra VIA og VIA Sygeplejerskeuddannelsen. 

 

Indstilling 
Det indstilles, at Uddannelsesudvalget tager orienteringen til efterretning og har mulighed for at stille 

spørgsmål. 
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Referat 
Der var ingen spørgsmål til orienteringen. 

 

Maria Dyhrberg Rasmussen orienterede kort om, at kvote 2 søgningen til VIA Sygeplejerskeuddannelsen 

overordnet set er tilfredsstillende, dog med en opmærksomhed på Herning, Holstebro og Viborgs ordinære 

udbud. Den 5. juli er der frist for ansøgninger via kvote 1, og først herefter kendes den samlede søgning. 

 

 

Punkt  7. Planlægning af næste møde i 
Uddannelsesudvalget (5 min) 

Sagsansvarlig: 

Alle 

 

  

Bilag 
Ingen 

 

Sagsfremstilling 
Det næste møde i Uddannelsesudvalget afholdes d. 17. september 2025. 

 

Punkter til behandling på møde nr. 3/2025 d. 17. september 2025, jf. årshjulet: 

 

- ”Tal om tal”-kvalitetsdialog pba. nøgletal om VIA Sygeplejerskeuddannelsen 

- Præsentation af SUND+ (baggrund, ambition og status) med inddragelse af VIA 

Sygeplejerskeuddannelsens ledelsesredegørelse til VIAs bestyrelse (juni 2024) 

- Reform af Sygeplejerskeuddannelsen 

- KOT2025-optaget på VIA Sygeplejerskeuddannelsen 

- Fælles Tema 3: Integration af bæredygtig undervisning i uddannelsen 

 

Mødedeltagerne har mulighed for at komme med forslag til punkter/indhold på kommende møder i 

Uddannelsesudvalget. Forslag kan også løbende sendes til Nadia O’Halloran (NAOH@via.dk).  

 

Indstilling 
Det indstilles, at Uddannelsesudvalget kommer med forslag og ønsker til punkter/indhold på kommende 

møder. 

 

Referat 
Forslag til punkter kan til enhver tid sendes til Nadia O’Halloran (NAOH@via.dk) 

 

 

Punkt  8. Eventuelt (5 min) 

Sagsansvarlig: 

Alle 

 

  

Sagsfremstilling 
 

Referat 
Bente Alkærsig Rasmussen orienterede om, at DSR i samarbejde med Lån og Spar Bank er ved at stable to 

legater på benene, der skal uddeles til sygeplejerskestuderende pba. indstilling fra andre 

sygeplejerskestuderende. Legatets beskrivelse og kriterier vedr. indstilling og tildeling er ikke færdig endnu. 

Bente Alkærsig Rasmussen holder Uddannelsesudvalget orienteret og fremsender materialet, når det er 

klart. 

 

Udvalget tiltrådte følgende ændringer ift. møderne i september og november 2025: 

mailto:NAOH@via.dk
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Mødet i Uddannelsesudvalget d. 17. september flyttes til Viborg og afvikles med mødestart kl. 12.30-15.30 

(frokost serveres fra kl. 12.00). 

 

Mødet i Uddannelsesudvalget d. 11. november flyttes til d. 24. november (begrundes i at der af hensyn til 

reformarbejdet gerne skal være lidt længere tid mellem møderne i september og november, hvorfor mødet i 

november flyttes til senere på måneden). 

 

Nadia O’Halloran har justeret kalenderindkaldelserne iht. ovenstående. 


